
dere kind bij uitstek, wordt geschreven, dat hij groot 
werd en werd gespeend. Het van de Here gebeden 
kind Samuel krijgt dergelijke aantekening. En van 
het heilig kind Jezus horen we, dat Hij toenam in 
wijsheid en grootte — lichamelijk en geestelijk kwam 
hij dus tot ontwikkeUng — en in genade bij God en 
de mensen. Hij was dus de Here steeds meer welge
vallig en de mensen hielden hoe langer hoe meer 
van Hem. 

Niets geen apartigheden, die ons worden vermeld. 
En waar we daar wel van horen, waar er iets bijzon
ders van wordt gemaakt, zoals Jacob van z'n zoon 
Jozef deed, daar gebeuren de ongelukken en gaat het 
fout in het aartsvaderlijk gezin. 

Hoe weinig de Schrift van dat apart stellen der 
kinderen moet hebben, en hoe echt ze toebehoren tot 
het volk des Heren, dat kan ons ook nog uit iets 
anders blijken. 

De wet des Heren, zoals Mozes die het volk voor 
zijn heengaan heeft voorgesteld, zal om de zeven 
jaar gelezen worden in de plaats, die de HERE ver
kiezen zal. Wat zegt Mozes, als hij het voorschrift 
daartoe geeft? „Laat de kindertjes maar thuis, dat 
wordt voor hen toch een te langdurige en te saaie 
geschiedenis"? Och nee! 

„Vergadert het volk, de mannen en de vrouwen en 
de kinderen, en uw vreemdelingen, die in uw poorten 
zijn, opdat zij horen en opdat zij leren en vrezen de 
HERE, uw God en waarnemen te doen alle woorden 
dezer wet, en dat hun kinderen, die het niet geweten 
hebben, horen en leren te vrezen de HERE, uw God, 
'al de dagen, die gij leeft op het land, naar hetwelk gij 
heen gaat over de Jordaan om dat te erven" (Deut. 
31 :12, 13). 

Wanneer Israël in het heilige land is aangekomen 
en naar Mozes' gebod de wet des Heren tussen Ebal 
en Gerizim gelezen wordt, dan klinkt de zegen en 
de vloek des verbonds ook de kleine kinderen in de 
oren, die daar met hun ouders op Ebal en Gerizim 
staan opgesteld (Joz. 8:35). 

Wanneer eeuwen later Ezra de verbondsbreuk der 
weergekeerde ballingen, die zich aan vreemde vrou
wen verbonden hebben, beweent voor het huis Gods, 
dan verzamelt zich daar tot hem een zeer grote ge
meente van mannen, vrouwen en kinderen (Ezra 10 
vs 1). De ouders zeggen niet: „die schapen begrijpen 
er toch niets van", of: „het gaat die stumperds niet 
aan", ze nemen ze mee, ze zijn er bij, ze horen er bij. 

En weer eeuwen later rekent de apostel Paulus er 
geen ogenblik op, dat de kindertjes wel eens niet aan
wezig zouden kunnen zijn, wanneer zijn brief door de 
engel van Efeze in de gemeentehjke samenkomst zal 
worden gelezen; „Gij kinderen", zo schrijft hij, en ik 

_ 4^1^ dat heel wat van die kinderkopjes, die onder het 
lézen van het eerste deel van de brief op vader's en 
moeder's schouder waren gezakt, ineens zijn opge-
schokt. „Gij kinderen", dat zijn zij. 

Ze horen erbij. „Alzowel als de' volwassenen in het 
verbond Gods en in Zijn gemeente begrepen". 

En hoe toornt de HERE, wanneer die, door Hem 
gegeven, plaats der kinderen wordt aangetast. Als 
Juda onder leiding van zijn goddeloze koningen zich 
niet ontziet de kinderen aan de vreselijke Moloch, die 
kindervraat, en aan andere goden op te offeren, dan 
komt de HERE in het geweer. „En gij naamt uw zo
nen en dochteren, die gij Mij hadt gebaard en ge hebt 
ze hun ten offerspijs gegeven. Was het u niet genoeg 
zelf te hoereren, dat gij ook nog Mijn zonen slachttet 
en ze overgaaft om ze voor hen door het vuur te doen 
doorgaan? (Ez. 16 : 20, 21; vert. Noordtzij). De HERE 
duldt het niet, dat schennende handen zich vergrijpen 
aan het Zijne, en Hij geeft Zijn volk erom aan de vol
ken prijs. 

En hoe bestraft de Heiland de discipelen, wanneer 
ze degenen, die hun kinderen tot de Here Jezus wilden 
brengen, afweren en ze hard vallen: „Laat af van de 
kinderkens en verhindert ze niet tot Mij te komen, 
want dezulken is het koninkrijk der hemelen". Of die 
discipelen de kindertjes daar dan buiten wilden slui
ten, de plaats der kinderen voor hen nog heel niet zo 
zeker was? Als deze geschiedenis op zichzelf stond, 
we zouden het kunnen denken. Maar zo staat het niet. 

„Toen", zo lezen we, „werden kinderkens tot Hem 
gebracht", d.w.z. vlak na het gesprek over echtschei
ding en huwelijk, dat uitliep op het raadselwoord over 
de gesnedenen van geboorte, door verminking of om 
der wille van het koninkrijk. 

De discipelen maakten daaruit op, dat de Heiland 
van het huwelijk en van het krijgen van kinderen niet 
eoveel moest hebben. Ze trekken er maar meteen de 
consequentie uit wanneer die kindertjes worden ge
bracht: „Weg jullie"! Maar hoe ze Hem hebben mis
verstaan, de bestraffing en het Woord des Heren 
toont het. Het koninkrijk is der kinderen, het komt 
hun toe; Koningskinderen zijn ze. L. SELLES. 

CORRESPONDENTIE. 
Volgende maand hopen wij te disponeren over het 

abonnementsgeld 1 April—30 September 1952. 
Abonnees, die er de voorkeur aan geven het ver

schuldigde Jaedrag ad ƒ 4.50 per giro te betalen, ver
zoeken wij vriendelijk, dit vóór 4 April te doen op 
postrekening 406040 van ,,De Reformatie". 

Willen degenen, die geabonneerd zijn via de Boek
handel, er aan denken, dat zij niet aan ons, doch aan 
.hun boekhandelaar moeten betalen ? DE UITGEVERS. 
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Uneven 
Amice frater. 
Het grote kwaad van onze dag is, dat de mensen, 

ook wel die zich christelijk noemen, de heerlijkste, 
rijpgestoofde vruchten willen plukken en genieten voor 
gans het leven, terwijl zij de boom verwerpen, aan 
welke die vruchten alleen kunnen groeien. 

Ik las een dezer dagen, nog wel van een calvinistisch 
geleerde, dat wij het politieke leven niet moeten wil
len gronden op bijbelteksten. De Schrift zou ons daar
voor niet gegeven zijn. 

Zou het toch kwaad kunnen, als wij acht gaven, 
ook wat ons denken en handelen omtrent het staats
ieven betreft, op wat de Schrift zegt ? Daar is een der 
moderne wijzen, die verklaarde: om de staat te ver
staan, moeten wij weten wie en wat de mens is. 

Zijn zeggen lijkt mij heel redelijk. 
Maar wie weet zulks buiten het Woord Gods om? 
Zo doen wij goed, wat de boom en zijn vrucht be

treft, psalm één te lezen. Welgelukzalig de man, die 
niet wandelt in de raad der goddelozen, wiens lust 
het is des Heeren wet te overdenken dag en nacht. 
Want hij zal zijn als een boom geplant aan waterbeken, 
die zijn vrucht geeft op zijn tijd en welks blad niet 
afvalt. 

Daar hebben wij de boom, die goede vruchten geeft 
op z ij n tijd. 

Wat ook zeggen wil, niet maar zo op onze tijd, naar 
onze wil. 

Maar laten wij nu nemen de brief van de apostel 
Judas, die ons onze tijd kan leren verstaan. Hij ge
waagt van mensen, die waterloze wolken zijn, van de 
winden omgedreven; bomen in het afgaan van de 
herfst, onvruchtbaar, tweemaal verstorven en ont
worteld. 

Daar hebben wij ook West-Europa, waar de demo
cratie — waarlijk waterloze wolken en tweemaal ver
storven boom — van de wereld een paradijs zal ma
ken. En hoeveel mensen, die zeggen het' koninkrijk 
Gods te zoeken, vergapen zich aan dat vertoon. 

Laat ik drie grote vijanden noemen van het huidige 
volkerenleven. Daar kan nog wel een vierde bij. 

Daar is eerst de belofte van het geluk als het enige 
doel van het menselijk leven. De utilitariërs der vo
rige eeuw, die er veel van spraken, beperkten zich tot 
de grootst mogelijke meerderheid. 

Men verwaarloost de minderheden, wat bijzonder 
wreed is. 

En handelt dan bijv. van het algemeen belang, en 
het blijkt, dat het bijzondere, waarop het voor de 
mensen aankomt, geen grotere vijandin kent dan het 
algemene. Dat algemene kan maken, dat juist dat 
bijzondere met gemak wordt verwaarloosd. 

En dan wordt de mens wreed als Mefistofeles, die 
Faust wil troosten over Gretchens val, welke Faust 
zelf veroorzaakt heeft, door te zeggen: zij is de enige 
niet. 

Welnu — daar is het Atlantisch pact, dat ons een 
volksleven moet brengen zonder vrees en gebrek. Zo 
was de belofte. 

Zelfs een Churchill, die anders niet vreest de wer
kelijkheid te doen zien, sprak een dezer dagen nog 
van een gouden eeuw, die ons zou kunnen wachten. 

Gouden eeuwen zijn alleen maar minder gevaarUjk 
als zij ver in het verleden liggen. Wie ze voor het he
den of de naaste toekomst verwacht of wil verwerke
lijken, kan op minder nog rekenen dan op klatergoud. 

Terecht schreef een dezer dagen een Engelse acteur, 
dat er geen gevaarlijker poUtiek ideaal is, dan dit, dat 
men een volk gelukkig belooft te maken. 

Laat ons maar eens letten op de girondijnen, de 
halfzachte revolutionairen van onze tijd, die veelal de 
regeringsposten bekleden, en die al de dag bezig zijn 
het ganse leven gezond te maken, waarbij zij van te 
Voren de beloning reeds in ontvangst willen nemen. 

Zij willen de vruchten, heerlijk rijpgestoofd, maar 
verwerpen de boom waaraan die vrucht alleen kan 
groeien; waarachtig geluk zelfs in de grootste nood. 

Ik zei al in een vorige brief, dat ons niet als plicht 
is opgelegd om alles goed en gelukkig te maken. Wij 
hebben heel eenvoudig, elk voor zijn part, onze heel 
eenvoudige plicht te doen. Dat is al moeilijk genoeg. 

Een mens, die het geluk zoekt, en daar alle dag 
mee bezig is in het opstellen van allerlei plannen, in 
diepe bezinning, zoals dat heet op honderden confe
renties, liefst op eenzame plekjes der wereld, wil de 
maatschappij doen gelijken op de man, die al de dag 
bezig is met zijn gezondheid en daardoor juist ziek 
wordt. 

Ik zat eens in mijn jonge jaren op een stembureau 
met een even jonge roomse dokter. Nadat honderden 
papiertjes, niet altijd even rein, door mijn handen 
waren gegaan, en wij daarna een broodje zouden eten, 
zeide ik: laten wij even onze handen gaan wassen. 

Toen zei die dokter: och, eet maar eens gerust zo; 
je moest eens weten hoeveel gevaarlijke dingen je heel 
zo'n dag inademt. Ik zei: maar dokter, een mens moet 
toch zorgen voor zijn gezondheid? Wel, antwoordde hij, 
dat is ook zo, en laat ons daarom heel eenvoudig en 
strikt leven naar Gods geboden, in de weg des Hee
ren; daar vaart onze gezondheid het best bij. En voorts 
op God ons betrouwen stellen. 

Hiermee was zeker niet gezegd, dat hij niet wist 

van heel secuur de hygiène te verzorgen, als dit zijn 
dure plicht was. 

Ik was dankbaar voor zijn woord. En het geldt ze
ker niet minder ook voor het politieke en sociale 
leven. 

De volken, geleid door de politieke gelukzoekers, 
zijn thans al maar bezig om in dit leven, want verder 
kijkt men niet, het geluk te bewerken en de plannen 
daartoe hjken groots en verheven, doch de vrees voor 
nood en ellende groeit met de dag. Het ene gevaar 
roept om het andere, de ene teleurstelling rolt over 
die er direct aan vooraf ging. Naar Groens woord 
komt alles precies anders uit dan men het zich dacht. 

Welnu, als men zijn waarschuwing eens beluisterde 
en zich niet door allerlei luchtspiegelingen liet be-
goochelen, maar 't leven ging inrichten naar de wer
kelijke eis van onze dag, zich ging inspannen tot' be
perking der begeerten, tot het laten varen van de 
pret die men elke dag zoekt, zijn kracht zocht in het 
doen van zijn werkelijke plicht zonder al maar aan 
zijn z.g.n. rechten te denken, hoe zouden de volken dan 
weer sterk kunnen worden, wat ook de kracht zou 
geven tot het weerstaan van die duistere machten, 
die het geluk beloven te brengen, zo voor als achter 
het ijzeren gordijn. 

Dat mochten alle sociale en politieke hervormers 
en strevers naar federatie en dergelijke gevaarlijke 
dingen, hervormers, waarvan de wereld thans overvol 
is in allerlei machtige organisaties, wel eens bedenken. 
Men is al maar bezig zich tegen een kwade dag te 
verzekeren van de wieg tot het graf, maar brengt 
het leven zo in de war, dat wij geen goeden meer 
kennen. 

Wat mij het meest verschrikt is thans de ontzag
lijke pret en het gedurig vermaak, en de geweldige 
inspanning in het spel, een inspanning, die de arbeid 
zo best kon gebruiken; een gedurig vermaak, dat de 
mensen zelfs nagedragen wordt in de huiskamer, zo ' 
per radio en televisie. 

Wat mij het meest verschrikt is het getuigenis van 
een vrijzinnig blad, dat de christelijke radio daarin 
alles overtreft, zodat de wereld met groot genoegen 
luistert. Het „christelijke" neemt hier dan de leiding. 

Kent ook het christelijk gezin geen ernst meer? 
De domino's vertellen haast elke Zondag, hoe zwaar 

en gevaarlijk en zorgvol onze dagen zijn. Geloven wij 
het waarüjk? Of lachen wij over onze bezorgdheden 
heen? Dat zou heel erg wezen. 

De revolutionaire mens is een waterloze wolk, van 
de winden gedreven; zijn plannen zijn bomen, twee
maal verstorven, wortelloos. 

En wat onderscheidt velen dergenen, die zeggen ook 
naar het Woord des Heeren te willen luisteren? 

Ik kom tot de tweede vijand: het perfectionisme. 
Ja, nu er allerlei wezenlijke nood is en groot gevaar, 
beelden de mensen zich in, dat zij alles perfect in orde 
zullen maken. Nooit nog zo gezien. De staat zal nu 
eens goed worden, en de maatschappij meteen. Om 
van de kerk, in de oecumene, te zwijgen. 

Men zou de werkloosheid bannen, zelfs zó, dat er nie
mand is die zonder de arbeid is, waarvoor hij 't meest 
geschikt is, en wat men doet brengt juist de werk
loosheid. 

Men zal een school bouwen, door vernieuwing; nee 
maar, dat zal men nog eens zien. De waterloze wol-, 
ken, die paedagogen en psychologen heten, vertellen 
er van in boek en blad. Nu eerst heeft men de mens 
tot in de diepste wortelen van zijn bestaan doorgrond. 
En het onderwijs kweekt niet dan persoonlijkheden, 
ware mensen, harmoijieuze mensen, het leven wordt 
er nog verlegen mee. 

En dat alles terwijl men feitelijk het Woord Gods 
op zij zet en niet meer luistert naar de vermaning, 
dat er geen heil zal zijn voor het leven, als daar niet 
een weer horen komt naar het Woord dat ons al
leen kan zeggen wie en wat de mens is. 

Ik beroep mij hier maar weer op Groen van Prin-
sterer, van wie prof. van Niftrik heeft gezegd, dat, 
als men te zeer naar hem ging luisteren, hij uit zijn 
partij, de christelijk historische, weg zou lopen. Tot 
mijn spijt moet ik zeggen, dat hij er niet veel last 
van zal hebben. 

Dit nu daargelaten: Groen waarschuwde altijd weer 
ernstig tegen het perfectionisme; één stuk menselijke 
hoogmoed. 

En de school zou evenals de maatschappij er niet 
bij kunnen winnen als zij weer tot die eenvoud terug
keerde, die de boom wil kennen en eren, welke alleen 
goede vrucht kan geven. En dat is de waarachtige 
vreze des Heeren, die weet wat er in de mens is, en 
de weg wil leren uit Gods heilig Woord en de goede 
belijdenis, waarin de mens alleen zalig wordt voor dit 
en het eeuwige leven. 

Ik kom nu tot de derde vijand, het pacifisme. Maar 
dat voor een volgende brief. 

Met hartelijke groeten en heilbede, uw toegenegen 
MARNIX„ 

PERSSCHOUW 
„HERENIGING" 

Ds G. Visée schrijft in Kamper Kerkbode: 

In „Kerknieuws" verzorgt de redacteur van. dat 'blad„ 
'de Heer W. C. F. Scheps, een rubriek „De stand van. 
zaken". Die rubriek dateert van de Haagsclie synode; 


